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  پیوستن به پیمان اقتصادی بریکس برای ایران امری مطلوب 
است اما ابتدا باید ببینیم ایران می تواند به این پیمان ملحق 
شود یا نه و سپس به این مساله بپردازیم که عضویت می تواند 
ثمربخش باشد یا خیر. پیمان بریکس را 5 کشور نوظهور از نظر 
رشد اقتصادی و توسعه ای ایجاد کردند تا  به نحوی بتوانند با هم 
همکاری داشته باشند و در واقع همکاری دلار هم که در دنیا 
تسلط دارد را تضعیف کنند که اقتصادشان بتواند رشد بهتری 
داشته باشد. بنابراین الان با این وضع اقتصادی که داریم بعید 
به نظر می رسد که ایران جزو کشورهای نوظهور تلقی شود.  
بالاخره بریکس هم برای خود مثل شانگهای یکسری ضوابطی 
دارد. البته شانگهای از بریکس سیاسی تر بود و برخی از کشورها 
مثلا اول ازبکستان مخالفت می کرد و سپس تاجیکستان اما 
سپس با پیوستن ایران به شانگهای موافقت کردند. اکنون خوب 
است که عضو بریکس شویم اما به نظر می رسد که کار بسیار 
سخت و مشکلی است. باید یک معیاری از رشد و توسعه و درآمد 
سرانه داشته باشیم که جزو کشورهای نوظهور تلقی شویم. البته 
عربستان سعودی هم درخواست عضویت در پیمان بریکس را 
داده و به نظر می رسد آنها به سرعت کارهای عربستان را انجام 
خواهند داد و عضویت این کشور را می پذیرند. اما در حال حاضر 
در درجه اول با چنین مشکلاتی مواجه هستیم؛ ضمن اینکه در 
تحریم هستیم. وقتی عضو بریکس شویم چطور می خواهیم با 
این کشورها و اقتصادهای نوظهور مثل اندونزی، چین، برزیل، 
روسیه  و آفریقای جنوبی کار کنیم. الان 70درصد اقتصاد 
ایران با کشورهای حول و حوش خودمان است. بنابر این زمان 
زیادی می برد که بتوانیم عضو بریکس شویم. حال اینکه چقدر 
می توانیم موثر باشیم و این کشورها بتوانند با هم کار کنند، 
سلطه طلبی دلار در اقتصاد جهانی را کاهش دهند، تضعیف 
کنند و پول خود را رشد دهند. چون یکی از امکانات موجود 
کشورهای عضو بریکس این است که ارزی را به وجود بیاورند 
که بتوانند با یکدیگر کار کنند. این ارز طبیعتا می تواند دلار را 
تضعیف و در واقع اقتصاد این کشورها را تسهیل کند و مقداری 
هم این تحریم هایی که اعمال می شود را کاهش دهد. بنابر این 
وقتی ایران نمی تواند با کشورها کار کند و رشد حدود صفر 
دارد و تولید ناخالص هم همینطور ضعیف است و ضمن اینکه 
ارزش پول کشور نیز همواره پایین می آید و طی دو سال گذشته 
بسیار ارزش پول ملی کاهش یافته است. بنابر این  سخت است 
که بتوانند کشوری با چنین اقتصادی را در ساز و کار بریکس 
جای دهند. لذا باید صبر کرد که اولا ایران تقاضای خود را بدهد 
و آقای رئیسی هم که با پوتین گفت وگو کرده که حتما روند 
عضویت ایران تسهیل شود. اما واقعیت این است که ابتدا باید از 
تحریم خارج شویم، سیستم بانکی کار کند و سپس بتوانیم رشد 
اقتصادی داشته باشیم و ثبات پولی ایجاد شود و اینقدر ارزش 
پول ایران پایین نیاید. اینها مواردی است که باید انجام شود و 
بعد ایران جزو کشورهای نوظهور با رشد بالا، توسعه، درآمد 
سرانه بالا و همچنین تولید ناخالص ملی باید شکل بگیرد که 
اقتصاد ایران بتواند با بریکس کار کند. البته همانطور که گفته 
شد تا زمانی که از تحریم خارج نشویم نمی توانیم عضو بریکس 
شویم  و کار کنیم. دیگر اینکه هر چند کشورهای موثر این 
پیمان از حضور ایران دفاع کنند، اما پیوستن به بریکس یکسری 
ضوابطی دارد که باید طبق آن ضوابط و مقررات عمل کرد. به 
عنوان مثال پیوستن ترکیه به اتحادیه اروپا ضوابطی دارد که 31 
فصل است و ترکیه باید تکمیل کند، تازه اگر مسائل سیاسی را 
حل کند تا بتواند عضو اتحادیه شود. بریکس و شانگهای نیز برای 
خود ضوابطی دارند و کشورها با رابطه بازی نمی توانند عضو 
شوند و باید ضوابطی مثل رشد اقتصادی، ارزش پول ملی، توسعه 

و تولید ناخالص را رعایت کنند. 

  پیوستن به بریکس؛ خوب اما زمان بر
یادداشت

 خون جگر حزب اللهی ها 
بی حجابی است

خطیب جمعه تهران گفت: ناراحتی و خون 
جگری که شما نمازخوانان و حزب اللهی ها 
دارید بی حجابی است، اظهار داشت: دل 
شما نماز گزاران از این مسئله خون است و 
هر هفته می گویم تئوریسین های بی حجابی 
کم کم مُنکرِ منکَر بودن بی حجابی می شوند. 
حجت الاسلام احمدخاتمی با اشاره به دیدار 
مقام معظم رهبری با فرماندهان سپاه گفت: 
ایشان فرمودند یکی از فعالیت  های دشمن 
مخدوش کردن سپاه است زیرا می بینند سپاه 
بازوی ملت است. تشکیل سپاه در ابتدای انقلاب 
یک اتفاق بزرگ در تاریخ بود که در هیچ انقلابی 
نبوده است. آقا فرمودند سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی بزرگ ترین سازمان ضد تروریستی در 

همه دنیاست. 

 روز به روز 
در حال پیشرفت هستیم 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش، گفت: 
روز به روز در حال پیشرفت هستیم و بسیاری 
از دستاوردهای پدافند هوایی ارتش در میدان 
رزم رونمایی می شود. امیرسرتیپ علیرضا 
صباحی فرد با تاکید بر اینکه امروز مجموعه 
نیروهای مسلح به ویژه پدافند هوایی ارتش در 
حوزه پرنده های بدون سرنشین در تراز جهانی 
قرار دارد، افزود: اقتدار و پیشرفت روزافزون 
پدافند هوایی، دشمنان را دچار سردرگمی کرده 
است. پدافند هوایی در زمینه ارتقای سامانه های 
راداری و موشکی، رشد چشمگیری داشته و 
روز به روز در حال پیشرفت است. پیشرفت 
در زمینه علوم پدافندی منجر به امنیت پایدار 
و قدرت بازدارندگی بالایی برای کشور و نظام 

اسلامی شده است. 

ارسال پرونده هواپیمای اوکراین 
به دیوان عالی کشور

مسلح  نیرو های  قضائی  سازمان  رئیس 
بیان کرد: نیرو های مسلح جمهوری اسلامی 
ایران در دنیا کمترین جرم را مرتکب شده اند. 
حجت الاسلام والمسلمین پورخاقان در مورد 
پرونده هواپیمای اوکراینی نیز گفت: رأی 
نهایی صادر شد، اما با توجه به اعتراض اولیای 
دم و برخی متهمان، پرونده برای رسیدگی و 
صدور رأی قطعی به دیوان عالی کشور ارسال 
شده است. رئیس سازمان قضائی نیرو های 
مسلح همچنین از راه اندازی دادسرای نظامی 
شهرستان جاسک برای تسهیل در مراجعات و 
دسترسی مردم و نظامیان در آینده ای نزدیک 
خبر داد. حجت الاسلام والمسلمین پورخاقان 
در دیدار با خانواده شهید مدافع حرم، خلیل 
تختی نژاد نیز گفت: شهید خلیل تختی نژاد از 
رویش های انقلاب اسلامی و در مسیر حق بود. 

 واکنش به خبر منتشرشده 
در رسانه های معاند

ستاد کل نیروهای مسلح در واکنش به خبر 
دروغین انعکاس یافته در برخی رسانه های 
معاند اعلام کرد:  »با نزدیک شدن به سالگرد 
اغتشاشات پاییز سال گذشته، رسانه های معاند 
مطابق با روند جنگ ترکیبی و همه جانبه 
علیه جمهوری اسلامی ایران با تحریف محتوا 
و انتشار اخبار دروغین و خلاف واقع درصدد 
تحریک مردم و تخریب جمهوری اسلامی 
ایران برآمده اند، از جمله اقدام توطئه آمیز اخیر 
در تهیه و انعکاس مطلبی غیر واقعی، جعلی و 
ساختگی به نقل از سخنگوی ارشد نیروهای 
مسلح مبنی بر اینکه »در مواقع خطر، بسیج 
دست به سرکوب خواهد زد«! خبری که از 
اساس کذب بوده و در واقع با قلب واقعیت و 
تحریف مصاحبه ایشان با خبرنگار تسنیم، به 
صورت بسیار غرض ورزانه، عنوان و محتوای 
منتشر شده در خبرگزاری تسنیم با مضمون 
»بسیج برای دفاع گسترده از جمهوری اسلامی 
ایران پیش بینی شده و در هر شرایطی از 
آمادگی بالایی برخوردار است« را تغییر و بر 
اساس اهداف پلید خود مصادره نموده است. 
فارغ از اینکه اینگونه دروغ پردازی های نخ نما و 
دسیسه چینی که به قصد تشویش افکار عمومی 
صورت می گیرد، روز به روز بر بی اعتباری آن 

بنگاه های دروغ پراکنی می افزاید.«

  افشاگری نماینده مجلس 
علیه بازیکنان تیم ملی

کشور  داخلی  امور  کمیسیون  عضو 
و شورا های مجلس شورای اسلامی گفت: 
هدف ما این است که افراد هدفشان از خرید 
ماشین اقدام سرمایه ای نباشد، به عنوان مثال 
فوتبالیست ها لندروور 3 میلیاردی را وارد 
کردند و قیمت آن را 100 میلیارد تعیین 
کرده اند. اگر واردات خودرو های خارجی به 
اندازه باشد هیچ وقت خودروی 3 میلیاردی 
100 میلیارد نمی شود. وقتی بازار رقابتی 
شود خودرو از حالت سرمایه ای خارج می شود. 
جلال رشیدی کوچی بیان کرد: بعد از مصوبه 
مجلس برای واردات خودرو های خارجی 
قیمت لندکروز که ۲ ماه پیش ۴میلیارد بود 
به ۲ میلیارد کاهش یافته است. اگر واردات 
درست انجام شود و مردم خودرو ها را در کف 
خیابان ها و جامعه ببینند باز هم شاهد کاهش 

قیمت خواهیم بود. 

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل 

خبــــر
 قالیباف:   

بخشنامه دقیقا دخالت معاون سیاسی 
درانتخابات بود 

آرمان ملی: محمدرضا غلامرضا معاون سیاسی سابق وزیر 
کشور پس از برکناری به ارائه توضیحانی پرداخت که در بخشی 
از آن قالیباف به عنوان یکی از تاثیرگذاران در برکناری اش یاد 
کرد. غلامرضا نوشت: »اصرار رئیس و برخی نمایندگان محترم 
مجلس برای عزل معاون سیاسی وزیر کشور، فارغ از اینکه بنده 
معتقدم بخشنامه صادره کاملا مبتنی بر تکلیف اداری و براساس 
موازین شرعی و قانونی و سیاست های کلی ابلاغی رهبر معظم 
انقلاب بود، در حالی صورت می گرفت که معظم له علاوه بر ادوار 
گذشته بارها خطاب به نمایندگان همین مجلس، ضمن تقبیح 
دخالت نمایندگان مجلس در عزل و نصب ها، مداخله ایشان در 
امور متعین در دولت را منع کرده بود و بلاشک تعیین تکلیف در 
خصوص معاون وزیر مصداق اتم و بارز این مداخلات غیرقانونی 
بود.« پس از آن بود که رئیس مجلس ترجیح داد به دفاع از 

خودش بپردازد. 
  واکنش قالیباف چه بود؟

محمدباقر قالیباف اظهار داشت: زمانِ شهرداری به من گفتند 
به شرطی به تو رای می دهیم که در عزل و نصب ها با ما مشورت 
کنی. من گفتم مشورت را می شنوم اما با تصمیم شما کسی را 
نمی آورم. الان هم وزیر کشور همین حق را دارد. وی افزود: اگر 
بخشنامۀ معاون وزیر کشور قانونی بود، چرا وزیر آن را لغو کرد؟ 
آن بخشنامه می گفت زمان مسئولیت نماینده به جای ۴ سال 
شده 3 سال. وی گفت: یعنی در ماه های نزدیک انتخابات رئیس 
کمیسیون و وزیر می خواهند بروند جایی، باید از استاندار اجازه 
بگیرند؟ این دقیقاً دخالت معاون سیاسی در انتخابات است. 
قالیباف تصریح کرد: بحث استیضاح 1۴ بند است که یک بند 
موضوع بخشنامه بوده. رئیس مجلس تصریح کرد: دو سوم 
مجلس معتقدند وحیدی دوست من در سپاه است و از او دفاع 
می کنم که استیضاح نمی کنم. همچنین قالیباف در همایش 
بانوان فعال اربعین حسینی هم گفت: در واقعیت آن است که 
ما از ظرفیت بانوانمان در کشور، استفاده نکردیم و این تحولی 
که امام عزیز فراهم کردند که امروز می بینیم بیش از ۶0 درصد 
شرکت کنندگان در کنکور، از بانوان هستند، اما در عمل آنگونه 

که باید از این ظرفیت استفاده نشده است.

در دیدار شرکت کنندگان در 
عالی  مجمع  بیست وچهارمین 
سپاه  مسئولان  و  فرماندهان 
پاسداران انقلاب اسلامی، پیدایش، 
رشد و بالندگی و بحران شکنی و 
عملکرد سپاه را در ابعاد نظامی، 
سازندگی،  و  خدماتی  مردمی، 
منحصربه فرد و افتخارآمیز خواندند 
و با اشاره به ادامه سیاست دشمن 
به  خدشه  بحران آفرینی،  برای 
امنیت کشور و ایجاد اختلال در 
زندگی مردم، تأکید کردند: در پرتو 
»وحدت ملی«، »مشارکت دادن 
مردم«، »کمک به مردم به خصوص 
طبقات ضعیف«، »کار شبانه روزی 
»ادامه  و  و جهادی مسئولان« 
حرکت، امید و شوق به تحقق اهداف 
انقلاب« شکست دشمن و پیروزی 
ملت قطعی است. حضرت آیت ا... 
خامنه ای، »فراموش شدن واقعیات 
و حقایق انقلاب در اذهان ملت 
ایران« را از اهداف شیاطین جهان 
دانستند و با منحصربه فرد خواندن 
تشکیل مجموعه ای با ویژگی های 
سپاه در میان انقلاب های بزرگ 
تاریخ، گفتند: نقص و ضعف در همه 
مجموعه های انسانی وجود دارد، اما 
در تاریخ کشور هیچ مجموعه نظامی 
با این اندازه از سلامت معنوی، 
سیاسی، اخلاقی و انسانی وجود 
نداشته است. فرمانده کل قوا، رشد 
و زایش درونی سپاه را هم بی نظیر 
برشمردند و با تشریح گسترش 
سازمانی این نهاد در فاصله کوتاهی 
از تشکیل، افزودند: سپاه پاسداران با 
همراهی و همکاری ارتش فداکار، 
حدود دو سال بعد از شکل گیری، 
در چند عملیات بزرگ از جمله 
فتح المبین و آزادی خرمشهر، نقش 
تعیین کننده ای ایفا کرد و توانست 
قدرت عظیم دفاع نظامی انقلاب 
را به رخ دشمن بکشد. ایشان با 
اشاره به استمرار رشد و زایش و 
استحکام درونی سپاه، گفتند: این 
مجموعه اکنون به کانونی عظیم و 
کاملًا مجهز و بزرگ ترین سازمان 

ضدتروریستی جهان تبدیل شده 
که بسیاری از ارتش های بزرگ 
جهان از انجام دادن اقداماتی شبیه 
فعالیت های آن، ناتوان هستند. 
رهبر انقلاب، عملکرد سپاه را هم 
جذاب و چندوجهی خواندند و 
مواجهه پیروز با بحران ها را یکی از 
وجوه مستمر عملکردی این نهاد 
دانستند. حضرت آیت ا... خامنه ای 
با اشاره به تشکیل کنفرانس سران 
آمریکا، انگلیس، فرانسه و آلمان در 
آستانه پیروزی انقلاب اسلامی در 
جزیزه گوادلوپ فرانسه، افزودند: آنها 
نجات رژیم دست نشانده را ناممکن 
با طراحی  راهبرد  اما  دانستند، 
»بحران های پیاپی«، امیدوار بودند 
که این بحران ها، هر دولتی را در 
حکومت جدید ایران از پای دربیاورد. 
رهبر انقلاب با یادآوری بحران ها، 
اغتشاشات، ناامنی ها و فعالیت های 
گسترده گروه های تروریستی در 
اوایل  مناطق مختلف کشور در 
انقلاب، افزودند: اسناد لانه جاسوسی 
آمریکا در ایران هم نشان داد که این 
حوادث در چارچوب همان راهبرد 
غرب مبنی بر بحران  سازی پیاپی در 

ایران رخ داده است. 
 سپــــاه عامل شکست 
بحران هــــا و نجات مــردم 

استان های درگیر
ایشان، سپاه پاسداران را عامل 
شکست آن بحران ها و نجات مردم 
استان های درگیر خواندند و تأکید 
کردند: دشمنان درصدد بودند با 
ایجاد بحران های مستمر، انقلاب را 
زمین گیر و بی رمق کنند و بعد با یک 

اقدامی شبیه کودتای ۲۸ مرداد، کار 
انقلاب را تمام کنند، اما سپاه جلوی 
تکرار کودتای ۲۸ مرداد را گرفت 
و نگذاشت ایران از مسیر صحیح 
آغازشده منحرف شود و به همین 
علت است که دشمنان تا این حد 
به سپاه بغض و کینه دارند. فرمانده 
کل قوا عملکرد سپاه در دفاع مقدس 
را فصلی درخشان و بسیار مهم 
خواندند و افزودند: افزایش روزافزون 
توانایی ها، بعُد دیگری از عملکرد 
برای  که  است  پاسداران  سپاه 
ایران، امنیت و بازدارندگی ایجاد 
کرده است. رهبر انقلاب، کاهش 
و عدم تکرار جمله »گزینه نظامی 
روی میز است« را ناشی از قدرت 
بازدارندگی و توانمندی های سپاه 
دانستند و گفتند: همه می دانند 
این جمله، دیگر سبک، بی معنا 
و بی ارزش شده است. حضرت 
آیت ا... خامنه ای عملکرد سپاه در 
مسأله سازندگی و امور زیربنایی 
را هم افتخارآفرین، درخشان و در 
ابعادی بی نظیر ارزیابی کردند و 
افزودند: پاسداران انقلاب در خدمات 
عمومی، رفع محرومیت ها، بلایای 
طبیعی و حوادثی نظیر کرونا با 
همه توان در خدمت مردم بوده اند. 
اثرگذاری سپاه در فضای عمومی 
کشور و جذب جوانان، بعُد دیگری 
از عملکرد سپاه بود که رهبر انقلاب 
دراین باره گفتند: عنصر جوان وقتی 
علم و عمل، آرمانگرایی و واقع بینی 
و قدرت سخت و تجهیزاتی با قدرت 
نرم یعنی ارتباط با مردم را، در سپاه 
درهم تنیده می بیند، الگو می گیرد و 

جذب می شود که جوانان و شهیدان 
سرافراز دفاع از حرم و امنیت، نتیجه 
اینگونه جذابیت های سپاه و عناصر 
سربلند سپاهی نظیر حاج قاسم، 
حججی و ابراهیم هادی به شمار 
می روند. ایشان تأثیرات فرا مرزی 
سپاه پاسداران را هم عمیق و بسیار 
مهم دانستند و گفتند: عملکردها و 
جذابیت های سپاه در ابعاد مختلف، 
دشمن را نگران و ناچار کرده است 
با دروغ و شایعه و هیاهوی پوچ به 
بپردازد. سرفصل  سپاه  تخریب 
بعدی که فرمانده کل قوا در این 
دیدار به پاسداران انقلاب اسلامی 
گوشزد کردند، لزوم پاسداری از خود 
بود. ایشان با اشاره به لغزش هایی 
همچون غفلت از یاد خدا، غرور، 
گمراهی، بی توجهی به نعمت ها 
و کمک های پروردگار و ناامیدی 
خویش  از  پاسداری  تردید،  و 
یعنی تقوای الهی را وظیفه همه 
مجموعه ها و یکایک افراد خواندند و 
گفتند: ضعف های شخصیتی موجب 
زمین خوردن انسان در بزنگاه های 
حساس می شود؛ بنابراین پیش 
از پاسداری از انقلاب، باید دائما 
از خود مراقبت و پاسداری کنیم. 
حضرت آیت ا... خامنه ای، مسئولان 
سپاه را به حساسیت و مراقبت از 
حفظ ارزش ها و برجستگی های 
مهم سپاه توصیه کردند و با اشاره 
به آیه شریفه ای از قرآنکه عذاب و 
پاداش زنان والامقام و محترم پیامبر 
اکرم را دو برابر می خواند، گفتند: 
ما مُعمّمین و شما سپاهیان نیز 
اینگونه هستیم؛ چراکه کار خوب 
یا خطای ما آثار بیرونی مضاعفی 
دارد و اهمیت مراقبت از خود را دو 
چندان می کند. رهبر انقلاب با اشاره 
به فداکاری نسل های قبلی سپاه، 
به نسل جوان و افتخارآفرین امروز 
سپاه توصیه کردند: سعی کنید 
آراستگی علمی، عملی و معنوی 
خود را حتی از آن نسل های خوب 

گذشته بالاتر ببرید. 
ادامه در صفحه 6

مقام معظم رهبری: 

سپاه جلوی تکرار کودتای ۲۸ مرداد را گرفت
   مخالفت با ظلم و ظالم و یاری مظلوم خصوصیت برجسته اسلام سیاسی است

ملتی اگر بخواهد بایستد 
باید جیبش پر باشد

آیت الله جوادی آملی، مرجع 
تقلید شیعیان بیان داشت: مولا 
امیرالمومنین فرمود: »لَا مَالَ أعَْوَدُ 
مِنَ العَْقْلِ« ]هیچ ثروتی سودمندتر از 
عقل نیست[، در تعریف مال آورده اند 
که مال را از آن جهت مال می گویند 
که »یمیل علیه الطبع«؛ مستحضرید 
زبان عربی غیر از زبان فارسی است، 
لطایف زبان عربی زیاد است، مثلا ما 
در فارسی به کسی که وضع مالی اش 
خوب نیست گدا می گوییم، اما قرآن 
می گوید فقیر؛ فقیر یعنی کسی که 
ستون فقراتش شکسته است و قدرت 
قیام ندارد. می دانید مال چیست؟ 
مال عامل ایستادگی شماست، به 
دست هر کسی ندهید، مال خود 
را به کسی که اختلاسی و نجومی 
است یا کسی که قدرت تدبیر ندارد، 
ندهید؛ مال عامل قیام است، ملتی 
اگر بخواهد بایستد باید جیبش 
پر باشد کیفش پر باشد. ملتی که 
جیبش خالی است کیفش خالی 

است ایستاده نیست.

دلیلی برای پایین بودن 
مشارکت وجود ندارد

حمله به افراد بی دفاع اوج 
رذالت دشمنان است

امور  در  رئیس جمهور  معاون 
مجلس در خصوص پیش بینی از 
میزان مشارکت در انتخابات گفت: 
دلیلی برای پایین بودن مشارکت 
وجود ندارد. استقبال نخبگان و 
جوانان از پیش ثبت نام انتخابات، 
نوید حضور پرشور مردم در انتخابات 
را می دهد مردم همواره نشان داده اند 
که به سخنان کسانی که از تحریم 
اعتنا  می گویند  سخن  انتخابات 
و توجهی نمی کنند. سید محمد 
حسینی گفت: دولت در این مدت 
اقدامات بزرگی برای گره گشایی از 
مشکلات اقتصادی کشور انجام داده 
است اما بدخواهان با قدرت رسانه ای 
و توسل به شگردهای جنگ روانی و 
شناختی با برجسته کردن برخی 
تلاش  کاستی ها،  و  ضعف  نقاط 
و  زیربنایی  اقدامات  می کنند 
اساسی دولت را دستخوش مسائل 
حاشیه ای کنند و آن را کمرنگ و 

بی اهمیت جلوه دهند. 

 سخنگوی شورای نگهبان بر 
ضعف و زبونی دشمنان تاکید کرد 
و گفت: حمله به افراد بی دفاع که 
برای زیارت وارد یک مکان مقدس 
شدند و در میان آن ها زنان و کودکان 
بسیاری حضور داشتند، نشان دهنده 
اوج رذالت و پستی دشمنان است 
برخی  که  است  تعجب  جای  و 
دولت ها درباره این حمله تروریستی 
سکوت کرده و یا آن را با ادبیاتی 
کوچک قلمداد کرده اند. بدون شک 
گروهک های تروریستی در سایه 
حمایت های استکبار دست به چنین 
جنایت هایی می زنند. طحان نظیف 
گفت: دشمنان تصور می کنند که 
با انجام اینگونه اقدامات ذلیلانه 
می توانند در عزم و اراده مردم بزرگ 
ایران خللی به وجود بیاورند، اما 
خون این شهیدان موجب خواهد 
شد که مردم در دستیابی به اهداف 
خود مصمم تر شوند؛ از این رو 
شهادت آن ها جان فدایی برای دفاع 

از اسلام و ایران به حساب می آید. 

در سفر وزیر خارجه به عربستان چه گذشت

گفت وگوی صریح ۹۰ دقیقه ای با بن سلمان
 تاکید تهران و ریاض به گسترش روابط    

      بن سلمان: منتظر سفر آقای رئیسی به عربستان هستیم
   آرمان ملی- احسان اسقایی: 13 
خرداد سال 9۴ بود که روابط ایران و عربستان 
متوقف شد که دلیلش اعتراض و حمله به 
سفارت عربستان در تهران بود. در سال 
جاری روابط به تدریج رو به گرمی رفت و 
سفارتخانه های ایران و عربستان بازگشایی 
شد. البته پایان اختلافات تنها با تدبیر دولت 
سیزدهم نبود چرا که  در دولت روحانی هم  
پالس های مختلفی برای ارتباط با جهان اسلام 
ارسال می شد. در اواخر آن دولت مشخص شد 
که ایران و عربستان در منطقه سبز بغداد 5 
دوره مذاکرات امنیتی داشته اند و این دیدارها 
به نتایج ملموسی هم رسید. در نهایت آنچه 
دولت روحانی در دولت دوازدهم کاشته بود،  
در دولت رئیسی به ثمر نشست و شمخانی 
و همتای عربستانی اش با حضور در پکن  
بیانیه ای را امضا و آغاز روابط تهران و ریاض 
اعلام شد. بعدها بیانیه آغاز روابط دیپلماتیک 
وزیر خارجه  با حضور  و عربستان  ایران 
للهیان  عربستان در تهران توسط امیرعبدا
قرائت شد و رسما روابط تهران و ریاض کلید 

خورد.
 آمادگی برای شکستن یخ قطع رابطه 
بعید است که تهران و ریاض قصد داشته 
باشند روابط خود را در حد برگزاری مراسم حج  
ادامه دهند چرا که تصمیمات  دو کشور برای 
آینده منطبق بر نگاه گذشته نسبت به یکدیگر 
و حتی مناقشات منطقه نیست. فارس نوشته 
است: »حضور برجسته و نقش آفرینی بی سابقه 
سعودی ها در تشدید بحران در سوریه و عراق و 
حمایت های آشکار آنها از تروریست های وهابی 
و داعش علیه حکومت های مشروع و مردمی 
سوریه و عراق، با روی کار آمدن دولت حسن 
روحانی در ایران مصادف شد.« این موضوعات 
سبب اختلاف میان ایران و عربستان می شد.  
عربستان نتوانست با میلیاردها دلار هزینه و 
خرید های نظامی و به کارگیری کارشناس های 
خارجی آرامکو را از گزند پهپادها و موشک های  
انصارالله مصون دارد. همچنین قدرت نظامی 
ایران در عراق و سوریه و بازدارندگی ضد 
تروریستی تهران را کاملا احساس کرده است. 

از سوی دیگر نفوذ سیاسی و مالی عربستان  
در کشورهای عربی هم موضوعی بود که باید 
مدنظر ایران قرار می گرفت. به اعتقاد آگاهان، 
اگر قرار باشد این دو کشور مجددا به بر مبنای 
رقابت ها، به اقدامات خود در منطقه بپردازند، 
در بر پاشنه دو دهه گذشته در منطقه خواهد 
چرخید که نفعی ندارد. در مقطع کنونی دو 
کشور قصد  دارند در وهله نخست موضوع 
امنیت و پس از آن ، کمک به توسعه منطقه را در 
دستور کار قرار دهند بنابراین  گسترش روابط  

تهران و ریاض دور از دسترس نخواهد بود 
 امیرعبداللهیان در جده 

۲7 خرداد وزیر خارجه عربستان به ایران 
سفر کرد و جلسات خوبی با مقامات ایرانی 
داشت. در همین راستا ۲۶ مرداد حسین 
امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان به جده  
سفر کرد و مورد استقبال وزیر امور خارجه 
عربستان قرار گرفت. این نخستین سفر وزیر 
امور خارجه ایران به عربستان پس از 7 سال 
قطع روابط دیپلماتیک است. وزیر خارجه 
با امیر محمد بن سلمان ولیعهد و نخست 
وزیر پادشاهی عربستان سعودی دیدار کرد 
و بر عزم جمهوری اسلامی ایران در توسعه 
مناسبات با کشورهای منطقه و عربستان 
تاکید کرد. امیرعبداللهیان با بیان دستاوردها 
و ظرفیت های جمهوری اسلامی ایران افزود: 
راه موفقیت منطقه تقویت گفت وگو و همکاری 
و افزایش همکاری های توسعه محور است. وی 
با اشاره به جایگاه و نقش ایران و عربستان در 
منطقه و جهان اسلام، از موضوع فلسطین و 
قدس به عنوان قضیه محوری جهان اسلام 
یاد کرد و رژیم صهیونیستی را تهدیدی برای 
للهیان در  همگان دانست. حسین امیرعبدا
صفحه اجتماعی ایکس نوشت: صبح امروز 
)۲۶ مرداد( با امیر محمد بن  سلمان ولیعهد 
عربستان  سعودی، به مدت 90 دقیقه در جده 
دیدار داشتیم. گفت وگوی صریح، بی پرده، 
سودمند و نتیجه بخش، مبتنی بر سیاست 
همسایگی. با اراده روسای دو کشور، بر 
مناسبات دوجانبه پایدار در همه زمینه ها تاکید 
شد. محمد بن سلمان ولیعهد عربستان با ابلاغ 

سلام خود و پادشاه عربستان سعودی به مقام 
معظم رهبری و رئیس جمهور کشورمان گفت: 
نگاه عربستان به رابطه با ایران راهبردی بوده و 

ریاض در این خصوص عزم جدی دارد. 
 عزم دو کشور برای گسترش روابط

 وزیران امور خارجه دو کشور در کنفرانس 
خبری مشترک، از عزم دو کشور برای گسترش 
روابط و گشودن صفحه جدید در روابط تهران-

ریاض سخن گفتند. »فیصل بن فرحان« 
وزیر امور خارجه عربستان سعودی گفت: ما 
منتظر سفر آقای رئیسی به عربستان بر اساس 
دعوت صورت گرفته از ایشان توسط پادشاه 
سعودی هستیم. این مقام سعودی تاکید کرد: 
انتظار ما برای باز کردن یک صفحه جدید در 
روابط دو کشور است. روابطی که بر اساس 
اخوت و برادری اسلامی و تلاش مشترک 
بر اساس مصالح مشترک و احترام متقابل 
صورت می گیرد. امیرعبداللهیان هم گفت: ما 
از برگزاری اکسپو ۲030 در عربستان حمایت 
می کنیم. در حوزه ورزش اتفاق نظر داریم که 
تیم های ورزشی دو کشور بازی های دوستانه 
رفت و برگشت را انجام دهند و از جمله تیم های 
برتر و مطرح فوتبال بین دو کشور ایران و 
عربستان، بازی های دوستانه ای را تدارک 
ببینند. وزیر امور خارجه ایران همچنین با 
تشکر از مقامات سعودی به خاطر میزبانی 
مناسب از حجاج ایرانی در ایام برگزاری حج 
تمتع گفت: امکان شرکت در حج مفرده نیز 
به زودی برای شهروندان ایرانی فراهم می شود.

 گفت وگوی بلینکن و بن فرحان 
وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای از 
گفت وگوی  آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه 
آمریکا با فیصل بن فرحان، همتای سعودی اش 
خبر داده و اعلام کرد که طرفین درباره طیفی 
از مسائل دوجانبه و منطقه ای گفت وگو کردند. 
وزیر امور خارجه آمریکا از همتای سعودی اش 
برای گرد هم آوردن ۴0 کشور در جده برای 
مذاکرات صلح اوکراین قدردانی کرد. طبق 
این بیانیه، طرفین همچنین تصمیم  گرفتند 
به همکاری جهت پایان دادن به »درگیری 

فاجعه بار« در سودان ادامه دهند.


